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Správní řízení

Úřad je úřad! (3)
Závěrečný díl úvodního kurzu správního řízení bude zpočátku ještě teoretický. 
Navážeme ale praktickou ukázkou, totiž tím, co potká dříve či později každého z nás –
dopravními přestupky. Speciálně pro čtenáře Chipu jsme vytvořili pomůcku ve formě 
“počítačovníkům” blízké: vývojový diagram neboli rozhodovací schéma pro postup 
při řešení přestupků proti pravidlům silničního provozu.

Poslední možností, jak dosáhnout změny rozhodnutí vydaného ve správním řízení, je 
přezkoumávání rozhodnutí správních orgánů soudem. Tato možnost již nevyplývá ze správního 
řádu, neboť se v něm praví, že zvláštní zákony stanoví, ve kterých případech soudy přezkoumávají 
rozhodnutí správních orgánů. Podle zákona č. 99/1963 Sb. (občanský soudní řád) přezkoumávají 
soudy na základě žalob nebo opravných prostředků zákonnost rozhodnutí orgánů veřejné správy. 
V tzv. správním soudnictví přezkoumávají soudy zákonnost rozhodnutí orgánů státní správy, orgánů
územní samosprávy, jakož i orgánů zájmové samosprávy a dalších právnických osob, pokud jim 
zákon svěřuje rozhodování o právech a povinnostech fyzických a právnických osob v oblasti 
veřejné správy (tedy to, čemu říkáme “rozhodnutí správního orgánu”). 

K přezkoumávání rozhodnutí jsou věcně příslušné krajské soudy; vrchní soud je věcně 
příslušný k přezkoumávání rozhodnutí ústředních orgánů České republiky, s výjimkou věcí 
důchodového a nemocenského zabezpečení, důchodového pojištění a hmotného zabezpečení 
uchazečů o zaměstnání podle předpisů o zaměstnanosti – zde rozhodují soudy krajské. Okresní 
soudy jsou věcně příslušné k přezkoumávání rozhodnutí o přestupcích a v případech, kdy to 
stanoví zákon.

Soudní řízení je dvojího druhu: jednak rozhodování o žalobách proti rozhodnutím 
správních orgánů, jednak rozhodování o opravných prostředcích proti rozhodnutím 
správních orgánů. V prvním případě fyzická nebo právnická osoba tvrdí, že byla na svých právech
zkrácena rozhodnutím správního orgánu, a žádá, aby soud přezkoumal zákonnost tohoto 
rozhodnutí, přičemž musí jít o rozhodnutí, jež po vyčerpání řádných opravných prostředků, které 
jsou pro ně připuštěny, nabylo právní moci. 

Řízení se zahajuje na základě návrhu, který se nazývá žalobou, přičemž žalobce musí být 
zastoupen advokátem nebo komerčním právníkem, pokud nemá právnické vzdělání buď sám, nebo
jeho zaměstnanec (člen), který za něj u soudu jedná; to neplatí ve věcech, v nichž je dána věcná 
příslušnost okresního soudu nebo jde-li o přezkoumání rozhodnutí ve věcech nemocenského 
pojištění či důchodového zabezpečení. Žaloba musí být podána do dvou měsíců od doručení 
rozhodnutí správního orgánu v posledním stupni, pokud zvláštní zákon nestanoví jinak. Zmeškání 
lhůty nelze prominout.

Podstatné je, že jde o přezkoumávání zákonnosti rozhodnutí, nikoliv o přezkoumávání věci 
samé, takže pro soud je rozhodující skutkový stav, který tu byl v době vydání napadeného 
rozhodnutí; dokazování se neprovádí. Ve věci naší “příkladné” stavby tedy soud nebude zkoumat 
výšku stavby nebo míry sousedky, ale výlučně právní předpisy. Dojde-li soud k závěru, že 
rozhodnutí posoudilo věc po právní stránce nesprávně nebo že zjištění skutkového stavu, z kterého 
správní rozhodnutí vycházelo, je v rozporu s obsahem spisů nebo že zjištění skutkového stavu je 
nedostačující k posouzení věci, zruší rozsudkem napadené rozhodnutí správního orgánu a podle 
okolností i rozhodnutí správního orgánu prvého stupně a vrátí věc žalovanému správnímu orgánu k 
dalšímu řízení. 

Soud zruší napadená rozhodnutí i tehdy, ukáže-li se až při jednání, že jsou nepřezkoumatelná 
pro nesrozumitelnost nebo nedostatek důvodů. Správní orgány jsou vázány právním názorem 
soudu. Proti rozhodnutí soudu není přípustný opravný prostředek. Již mnohokráte zmíněná 
sousedka by tedy mohla, poté, co stavební povolení nabylo právní moci, podat žalobu, v níž bude 
uvádět, že správní orgány rozhodly v rozporu se zákonem. Žaloba nemá odkladný účinek na 
vykonatelnost rozhodnutí správního orgánu, pokud zvláštní zákon nestanoví něco jiného, takže 
v tomto případě by se zřejmě stavebník mohl dát do budování nástavby. Na žádost účastníka může 
předseda senátu usnesením vykonatelnost rozhodnutí odložit, jestliže by neprodleným výkonem 
napadeného rozhodnutí hrozila závažná újma, ovšem takové rozhodnutí je – vzhledem k charakteru
řízení – spíše výjimečné.

V některých případech zákon svěřuje soudům rozhodování o opravných prostředcích proti 
nepravomocným rozhodnutím správních orgánů. Zákon vypočítává mnoho případů, kdy je 
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rozhodování o opravných prostředcích místo nadřízenému správnímu orgánu svěřeno zvláštním 
zákonem přímo soudu. Tato možnost se již sousedky týkat nebude, ale pokud by se – po 
neúspěšně vedeném sporu o stavbu – rozhodla svolat shromáždění, které bude demonstrovat proti 
zamýšlené nástavbě, a toto shromáždění jí nebylo povoleno, bude o opravném prostředku již 
rozhodovat soud.

Zde je důležité, že řízení se zahajuje na základě návrhu, kterým je opravný prostředek proti 
rozhodnutí správního orgánu. Návrh se podává u příslušného soudu ve lhůtě třiceti dnů od doručení
rozhodnutí, pokud zvláštní zákon nestanoví něco jiného. Návrh je podán včas i tehdy, byl-li podán 
ve lhůtě u orgánu, který vydal rozhodnutí. Neobsahuje-li rozhodnutí poučení o opravném 
prostředku, lze je napadnout do šesti měsíců od jeho doručení. O opravném prostředku rozhodne 
soud rozsudkem, kterým přezkoumané rozhodnutí buď potvrdí, nebo je zruší a vrátí k dalšímu 
řízení. Zruší-li soud rozhodnutí správního orgánu, je správní orgán při novém projednání vázán 
právním názorem soudu. Proti rozhodnutí soudu nejsou s výjimkou případů důchodového 
zabezpečení a důchodového pojištění přípustné opravné prostředky.

Poslední kapitolou správního řádu a správního soudnictví je exekuce neboli výkon 
rozhodnutí. Výkonem rozhodnutí může být například odstranění stavby (pokud by sousedka 
uspěla), vyklizení neoprávněně užívaného bytu, vymožení výživného pro nezletilé dítě apod. To 
však ponecháme (nepochybně již dosti zmatenému) čtenáři pro samostudium a raději se vrhneme 
do slíbené praxe.

Připojený vývojový diagram zachycuje podle názoru autora prakticky všechny situace, v nichž 
se můžete ocitnout poté, co spácháte dopravní přestupek (a jste při tom přistiženi). Ale pozor: 
netýká se jiných druhů přestupků (zde může být situace mírně odlišná), a už vůbec nic nemá 
společného s trestnými činy spáchanými v dopravě. Ale to se – jak věříme – nikomu z našich 
čtenářů nepřihodí.
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